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Richárd Strauss operájával nyit a színház 

Ariadné Hollandiába készül 
A Magyarországon ritkán 

hallható Richárd Strauss-ope-
ra, az Ariadné Naxos szigetén 
premierjével csütörtökön kez-
dődik a Szegedi Nemzeti Szín-
ház 118. évadja. A vasárnap 
induló hollandiai vendégjáték-
ra koprodukcióban létrehozott 
előadást az Amszterdamban 
élő Jan Bouws állította szín-
padra, aki Benjámin Britten és 
Peter Pears tanítványaként 
kezdte pályáját, és több mint 
kétszázötven zenés színházi 
produkciót rendezett már vi-
lágszerte. Évtizedekkel ezelőtt 
dolgozott már magyarokkal is: 
Ferencsik János vezényletével 
és Melis György címszereplé-
sével A kékszakállú herceg vá-
rát mutatta be. 

- Hogyan esett a választá-
sa erre a kevésbé ismert 
Strauss-operára? 
- Úgy vélem, a vidéki szín-

házaknak a kevésbé ismert 
operákat is műsorra kell tűzni-
ük, nem csak az alaprepertoárt 
kell játszaniuk. A közismert, 
népszerű darabok mellett fel-
fedezhető újdonságokra is 
szüksége van a közönségnek 
ahhoz, hogy a zenei ízlése fej-
lődjön. 

- Mennyire ismeri a ma-
gyar operakultúrát? 
- Láttam mostanában Hol-

landiában néhány magyar ope-
ra-előadást, bevallom, azokat 
túlságosan konvencionálisnak 
találtam. Ezért a meglepetés 
erejével hatott rám a szegedi-
ek Vémász-produkciója, amit 
szeptember közepén Budapes-
ten mutattak be. Az egy mo-
dem darab, abszolút korszerű 
rendezésben. Az Ariadnéból 
nem szerettem volna tradicio-
nális előadást csinálni, de túl-
zottan modemet sem. Bár a 
hagyományos opera-produk-

Jan Bouws rendező a tegnapi próbán a nagyszínház színpadán. (Fotó: Gyertes Kálmán) 

ciókat is sokan szeretik, biztos 
vagyok benne, hogy az éle-
tünkhöz, a mához közelebb ál-
ló modem rendezés jobban fej-
leszti a közönség ízlését. Ez a 
produkció hollandiai vendég-
szereplésre készült, nem csak 
Amszterdamban adjuk elő, ha-
nem sok olyan kisebb vidéki 
városban is, ahol még soha-
semjátszottak Strauss-operát. 
A szegedi bemutatón németül 
szólal meg a darab, így Hof-
mannstahl nagyszerű szövegét 
- ami a két pólus, az opera se-
ria és az opera buffa konfliktu-
sát remekül ábrázolja - talán 

kevesebben értik majd, de úgy 
tudom, a későbbi előadásokon 
már magyarul énekelnek. 

-A legkülönbözőbb adott-
ságú színházakban játsszák 
majd a darabot, hogyan ol-
dotta meg ezt a problémát? 
- Igyekeztünk egyszerű, 

mégis hatásos színpadképet ki-
találni, a jelmezek viszont rop-
pant harsányak, színesek, vonz-
zák a szemet. A világítással is 
sokféle hatást el lehet érni. Az 
operajátszásban mostanában 
világszerte az egyszerűsítő ten-
dencia figyelhető meg, tehát 
egyre ritkábban tudnak a szín-

házak a Zeffirelli-produkciók-
ból ismert látványos, monu-
mentális, ezért roppant drága 
díszleteket készíteni. 

-Milyen nehézségekkel ta-
lálkozott a próbaidőszak so-
rán? 
- Inkább azzal kezdeném: 

hálás vagyok, mert négy évti-
zedes rendezői pályafutásom 
során először fordult elő, hogy 
a szezonkezdés miatt elegendő 
ideig próbálhattam a színpa-
don, ami sokat segített. Nehéz-
séget jelentett, hogy a speciá-
lis effektusokat alkalmazó vi-
lágításhoz lámpákat kellett köl-

csönöznünk, mert maga a dísz-
let nagyon egyszerű, így elen-
gedhetetlen volt, hogy bizo-
nyos hatásokat a fénnyel hoz-
zunk létre. A legtöbb probléma 
nem is a technikai fogyatékos-
ságokból, hanem a nyelvi ne-
hézségekből adódott. Ha nem 
volt jelen a tolmács, akkor szin-
te megbénult a kommuniká-
ció. Szép a szegedi színház, de 
komoly hiányossága, hogy 
nem áll rendelkezésre megfe-
lelő próbaterem, ami nélkül 
pedig szinte elképzelhetetlen 
a komoly műhelymunka. 

Hollósi Zsolt 

Szeged kapta a legtöbb címzett támogatást az országban 

Áremelésben reménykednek 
a szolgáltatók 

Szeged jól gazdálkodik 
vagyonával! - jelentette ki 
t e g n a p i t á j é k o z t a t ó j á n 
Bartha László polgármes-
ter az Állami Számvevő-
szék által közölt adatokra 
hivatkozva. Az ÁSZ a kö-
zelmúltban vizsgálta a vá-
ros gazdálkodását, és meg-
állapítot ta: bár az önkor-
mányzat i gazdálkodás re-
f o r m j a okozo t t némi f e -
szültséget, a város gazda-
sági he lyze te s tabi l , ami 
többek között a bevételek 
42 százalékos emelkedésé-
nek köszönhető. 

Több mint hárommil l i -
árd forintot kapott három 
beruházás megvalósítására 
a város címzett kormány-
zati támogatás formájában 
- k ö z ö l t e a h í r t B a r t h a 
László. 

Ezzel az összeggel Sze-
ged az első helyet foglalja 
el az o r s z á g o s l i s t án . A 
pénz az önkormányzati ön-

rész vállalással együtt ele-
gendő az ISPA által támo-
gatott, mintegy négymilli-
árdos csatornafejlesztésre, 
a 2 mi l l i á rd 200 mi l l i ó s 
térségi hul ladékgazdálko-
dási reformhoz, amelyet az 
E U k ö r n y e z e t v é d e l m i 
alapja ugyancsak támoga-
tott, illetve a szegedi ka-
maraszínház egymilliárdos 
rekonstrukciójára. 

A közszolgáltatók terve-
zett á remelése i rő l is tár-
gyalnak pénteken a képvi-
selők a közgyűlésen. E té-
m á b a n v a l ó s z í n ű l e g ko -
moly vita várható, ugyanis 
12-14 százalékos d í jeme-
lést s ze re tnének e lé rn i a 
közszolgáltatók, ám Bartha 
László szerint nincs mód a 
tervezett infláció kétszere-
sével növelni a víz, a tö-
megközlekedés, a kémény-
seprés és a sz i l á rdhu l l a -
dék-szá l l í t á s árát . „A 16 
százalékos nyugdí jemelés 

mind e lveszne , amennyi -
ben engednénk a szolgál-
tatók kérésének" - szögez-
te le a po lgá rmes te r , aki 
egyedü l a t ávhőd í j ak öt-
százalékos emelésével ért 
egyet annak ellenére, hogy 
a Szeged i H ő s z o l g á l t a t ó 
Kft. szeptemberben már 7 
százalékos díjemelést haj-
tott végre. 

„Nem adtam engedélyt 
t ízemeletes házak tetőtér-
beépí téséhez , ezért senki 
se enged je magát megté -
veszteni, és ne vegyen fel 
ilyen célra kölcsönt" - fi-
gyelmeztete t t a sa j tó tá jé -
k o z t a t ó n Mezey Róbert. 
Tudomása szerint ugyanis 
Nyári Ferenc József szegedi 
férf i a j egyző engedélyé-
re h iva tkozva szervez i a 
társasházak te te jének be-
ép í tésé t , ame lye t e g y é b -
ként minden szakhatóság 
tilt. 

K . B. 

A fizikától a humán tárgyakig 

Felkészítő 
a Ságváriban 

Munkatársunktól 
A szeged i Ságvá r i Endre G y a k o r l ó 

Gimnáziumba jelentkező diákoknak olyan 
tanfolyamokat indítanak, amelyeken fel-
készítik őket a felvételi vizsgára. Az in-
tézményben összesen ötféle előkészítőre 
lehet beiratkozni. Ezek a következők: ál-
talános tantervű osztály emelt szintű ma-
tematika és fizika orientációval (első fog-
lalkozás október 5-én 15 órakor), általá-
nos tantervű osztály magyar- tör ténelem 

orientációval (kezdés: történelemből ok-
tóber 5-én 15 órakor, magyarból október 
8-án 15 órakor), általános tantervű osztály 
emelt szintű informat ikai or ientációval 
(első foglalkozás október 15-én 15 óra-
kor) , á l ta lános tan tervű osz tá ly b io ló-
g i a - k é m i a - f i z i k a orientációval (kezdés 
november 9-én 14.30-kor), valamint ma-
gyar - f ranc ia két tanítási nyelvű osztály 
(bevezető foglalkozás október 12-én 15 
órakor). 

A Holt-Tiszáról 
A Holt-Tisza rehabilitációja lesz a témája annak a Klebels-

bergtelepi (Hársfa söröző) beszélgetésnek, amelyen részt vesz 
Turi-Kovács Béla környezetvédelmi miniszter és Balogh Lász-
ló országgyűlési képviselő is csütörtökön, délután 4 órakor. 

Regionális 
kutatások 

Munkatársunktól 
Az MTA Szegedi Területi 

Bizottsága és a Szegedi Biz-
tonságpo l i t i ka i Közpon t 
szervezésében háromnapos 
nemzetközi konferencia kez-
dődik ho lnap több tudo-
mányterületet érintő regio-
nális kutatásokról. Magyar 
szakemberek mellett Romá-

niából, Jugoszláviából érke-
ző kutatók tartanak előadá-
sokat olyan témákban, mint 
a környezetvédelem, a kábí-
tószer kérdése, az energia-
gazdálkodás, a mezőgazda-
ság és a biztonságpolitika. A 
sz impóz ium csütörtökön 
délután fél kettőkor kezdő-
dik. 

Ferences evangéliumi esték 

A buddhizmustól 
a halálig 

Az idén még kilenc al-
kalommal várja közönsé-
gét a ferences evangéliu-
mi esték, ahová - a feren-
ces szellemiség jegyében -
vallástál és világnézeti 
hovatartozástól függetle-
nül bibliai, művészeti, filo-
zófiai és erkölcsi témában 
hivnak előadókat. 

A hallgatóság körében egy-
re nagyobb népszerűségnek 
örvend az immáron hetedik 
éve jelentkező alsóvárosi fe-
rences evangéliumi esték elő-
adás-sorozata, ami hétfőn a 
marosvásárhelyi Illyés Kinga 
előadóművész estjével kezdő-, 
dött, melyen erdélyi költők 
verseiből válogatott. Időnként 
hisztériától sem mentes szelle-
mi életünkkel ellentétben spi-
rituális oázisoknak nevezte 
ezeket a vendégmarasztaló ta-
lálkozásokat Zatykó László fe-
rences szerzetes, az estek szer-
vezője. Örömmel számolt be 
arról, hogy a javarészt alsóvá-
rosi hívekből álló törzsközön-
ségen kívül egyetemisták és 
egyetemi oktatók is rendszeres 
résztvevői az előadásoknak. A 
hagyományoknak megfelelően 
a Mátyás téri kolostorba - a 
ferences szellemiségnek és lá-
tásmódnak megfelelően - val-
lási és világnézeti hovatarto-
zástól függetlenül egy-egy iz-
galmas, több oldalról megkö-
zelíthető bibliai, művészeti, fi-
lozófiai és erkölcsi témában 

hívnak előadókat, akik az 
adott témában vitára invitálják 
közönségüket. A ferences gon-
dolkodásmód tiszta egyszerű-
sége, a személyes találkozás 
ünnepe és az evangélium szö-
vegében rejlő ellentmondások 
hármasa adja az idei estek 
szellemi alappillérét - hangsú-
lyozta Zatykó László. A feren-
ces testvérek Szent Ferenc két 
korabeli legendagyűjteményé-
ből állítottak össze egy vidám 
hangulatú darabot, amit szerda 
este hétkor Koldus-szegény 
királyi gazdagon címmel elő-
adnak a közönségnek. Rendkí-
vül érdekesnek ígérkezik Dob-
szay László zenetudós, egyete-
mi tanárnak az Európai akadé-
mia tagjának október 15-i elő-
adása, ami a zene személyisé-
günkre gyakorolt építő és rom-
boló hatását vizsgálja. Varga 
Imre költő Zen Benedek című 
naplójában azt a kérdést tette 
fel: mit tanulna Assisi Szent 
Ferenc egy zen-buddhista 
szemlélődőtől? A választ októ-
ber 29-én adja meg az előadó. 
Sokakat érdeklő és ingerlő té-
mában Az eutanázia a végső 
kísértés csapdája címmel a ha-
lál elfogadásáról tart előadást 
Harsányi Ottó ferences testvér 
november 26-án. Az emberi 
lét egyik lényegébe, a játék 
transzcendentális természetébe 
enged bepillantást december 
3-án Bagyinszki Ágoston fe-
rences testvér. 

L. G. 

Szabó Attila még nem döntött az átülésről 

Fideszesböl - kisgazda? 
S z e n t g y ö r g y v ö l g y i 

Péter kisgazda frakció-
vezető oszággyűlési bi-
zottsági tagságot is fe-
la jánlott S z a b ó Atti la 
volt f ideszes , jelenleg 
független képviselőnek, 
ha átül az FKGP parla-
menti képviselőcsoport-
jába. 

Sajtóértesülések szerint 
további két képv i se lőve l 
b ő v ü l h e t az F K G P o r -
szággyűlés i f r akc ió ja , ha 
megszavazzák Gyuga Pál 
és Szabó Attila volt f ide-
szes , j e l e n l e g f ü g g e t l e n 
honatyák felvételét. A hír-
rel kapcsolatosan a Fidesz 
Csongrád megyei pártlistá-
járól a par lamentbe jutot t 
Szabó Attila lapunknak el-
mondta: Szentgyörgyvölgyi 
Péter ke res t e meg azza l , 
hogy lépjen be az F K G P 
k é p v i s e l ő c s o p o r t j á b a . A 
kisgazdák f rakcióvezetője 
oszággyűlési bizottsági tag-
ságot is felajánlott Szabó-
nak , aki j e l e n l e g c sa k a 
par lament számvevőszéki 
bizottságnak a tagja. (Ma 
egy b i z o t t s á g i t a g s á g é r t 
bruttó 50 ezer forintot kap 
havonta egy képviselő - a 
szerk.) 

A h ó d m e z ő v á s á r h e l y i 
honatya a héten dönt arról, 
hogy átül-e a kisgazdákhoz. 
„Ha az átülés mellett hatá-
rozok, akkor azt a koalíciós 

Szentgyörgyvölgyi Péter kereste meg Szabó Attilát, hogy lépjen be 
az FKGP képviselőcsoportjába. (Fotó: Tésik Attila) 

megállapodás értelmében a 
Fidesznek is jóvá kell hagy-
nia". 

S z a b ó e l m o n d t a , hogy 
Gyuga Pál „ugyanabban a 
cipőben jár, mint ő". Felve-
tésünkre, mely szerint nem 
gondolja-e, hogy süllyedő 
hajó fedélzetére száll, nem 
kívánt reagálni. 

Szabó At t i la és G y u g a 
Pál felvételével a kisgazda 
képviselőcsoport létszáma 

36 főre, a koalíciós pártoké 
ped ig 196-ra n ő h e t . Az 
FKGP parlamenti csoportjá-
hoz a közelmúltban csatla-
kozott a Kisgazdaszövetség 
elnöke, a MIÉP-frakció ko-
rábbi tagja, Cseh Sándor és 
a pártonkívüli exkisgazda-
k é p v i s e l ő Csúcs László. 
Amikor a két képviselő fel-
vételéről döntöttek, kizártak 
hat, Torgyán József pártel-
nököt támogató képviselőt. 

Hivatalosan, írásban még 
egye t len ú jabb független 
képviselő sem kérte felvéte-
lét az F K G P parlamenti 
f r a k c i ó j á b a , tárgyalások 
azonban folynak a kérdésről 
a független honatyákkal és 
a Fidesszel is - nyilatkozta 
lapunknak Szentgyörgyvöl-
gyi Péter frakcióvezető, aki 
csak a tárgyalások befejez-
tével mond neveket. 

sz. e. s*. 


